
PLE FEBRER 2014 
 
 
7.12 Proposició del Grup Municipal del PSC de repro vament de l’actuació 

policial en el desallotjament de l’estació de RENFE  a Manresa, el passat 
12 de febrer. 

 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal del PSC, de 13 de febrer de 
2014, que es transcriu a continuació: 
 
“El passat dia 12 de febrer, a l’Estació del Nord de Renfe, un grup de manresanes i 
manresans convocats per la Coordinadora per la transformació social contra el 
capitalisme i el patriarcat del Bages (Acció Lila, Arran, Ateneu La Sèquia, CNT, CUP, 
Endavant, PAHC) van fer una acció reivindicativa i pacífica en contra de la puja del 
preu del transport públic. 
 
No era una acció aïllada. A Manresa, ja s’havien fet altres dues accions similars sense 
que s’haguessin produït incidents greus (tan sols la identificació de dues persones en 
la primera de les esmentades convocatòries). 
 
Així mateix, el mateix dia 12, a la mateixa hora, es van produir fins a mig centenar 
d’accions similars en el marc de la mateixa convocatòria contra l’augment de preus del 
transport públic. Accions que, en altres ciutats catalanes, van significar fins i tot 
repercussions molts més greus de les que finalment es van produir a Manresa com ara 
la interrupció del servei de Metro durant més d’una hora en un horari de màxima 
afluència de viatgers. 
 
A Manresa l’acció no aturava el servei, només va bloquejar les portes amb cinta 
plàstica (igual que s’havia fet en les altres dues accions a la capital del Bages). I, 
tanmateix, l’actuació policial va ser molt més rotunda que enlloc més. Un 
desplegament desproporcionat d’efectius dels Mossos d’Esquadra, amb especial 
presència de membres antiavalots va concloure amb greus incidents a Manresa, 
distingint novament a la nostra ciutat, d’entre totes les altres ciutats catalanes que 
també protestaven i on no es van generar desallotjaments com el protagonitzat a 
Renfe Manresa. 
 
Un desplegament desproporcionat que, d’altra banda, ja té un altre antecedent a la 
ciutat de Manresa en el desallotjament de joves de Manresa en el final de la celebració 
de la Festa Major de Manresa 2012. 
 
És per tot això que proposen al Ple de la Corporació l’adopció de següents, 
 
ACORDS: 
 

1. L’Ajuntament de Manresa reprova l’actuació policial del cos dels Mossos 
d’Esquadra el passat dia 12 de febrer amb motiu del desallotjament de l’Estació 
de la Renfe de Manresa on s’havien concentrat un centenar de manifestants. 

 
2. L’Ajuntament de Manresa trametrà aquesta reprovació al Conseller d’Interior de 

la Generalitat de Catalunya, amb la petició expressa que ordeni la investigació 
d’uns fets que només es van produir a Manresa tot i que la protesta es feia a 
molts altres llocs de Catalunya; i que se’n depurin responsabilitats entre el 
comandaments que la van ordenar aconseguint l’efecte contrari al de garantir 
l’ordre.” 

 



 
El secretari presenta l’esmena del Grup Municipal de CiU a la proposició 7.12 del Grup 
Municipal del PSC, de 17 de febrer de 2014, que es transcriu a continuació: 
 

1. Substituir el quart paràgraf dels atesos pel següent: 
 
“A Manresa l’actuació policial va ser molt més rotunda que enlloc més. Un 
desplegament desproporcionat d’efectius dels Mossos d’Esquadra, amb especial 
presència de membres antiavalots, va concloure amb un desallotjament forçat”. 
 

2. Al punt 1 dels acords, substituir “L’Ajuntament de Manresa reprova l’actuació 
policial del cos dels Mossos d’Esquadra...” per “L’Ajuntament de Manresa reprova 
la intervenció dels agents d’ordre públic del cos dels Mossos d’Esquadra...” 

 
 
El secretari presenta l’esmena del Grup Municipal de la CUP a la proposició 7.12 del 
Grup Municipal del PSC, de 18 de febrer de 2014, que es transcriu a continuació: 
 
“En els atesos, afegir-hi: 
 
Després del quart paràgraf:  
 
A això cal afegir-hi que, un cop desallotjada l'estació, els Mossos d'Esquadra van 
requisar una càmera fotogràfica i un mòbil que s'havien utilitzat per gravar l'acció, amb 
la intenció d'evitar-ne la difusió. Això demostra la voluntat poc transparent del cos, que 
vol impedir la lliure difusió de la informació i l'accés de la ciutadania als fets. 
 
Després del cinquè paràgraf : 
 
Aquests antecedents, a més, no es limiten a les accions a Manresa, ja que el cap de la 
Regió Policial Central, Sergi Pla, que segons diversos testimonis fou qui dirigí l'acció, 
ha estat protagonista de diversos fets similars, i ja va haver de deixar la seva plaça 
anterior per la gestió opaca en el cas de les boles de goma. En el cas de Pla, no pot 
sorprendre l'ús desproporcionat de la força, ja que en unes declaracions públiques va 
deixar clar que “resistir-se no és pacífic”, i que “si Gandhi hagués estat a la plaça 
Catalunya el 27 de maig, també hauria rebut cops de porra”.  
 
Finalment, cal deixar constància que cap dels agents de l'ARRO presents a l'estació 
duia visible el número identificatiu, i per tant no hi ha manera de comprovar quins van 
ser els agents que van dur a terme el desallotjament.” 
 
 
L’alcalde  obre el torn d’intervencions. 
 
 
El senyor José Luis Irujo, president del Grup Munic ipal Socialista, vol deixar clar, 
des del primer moment, que el text que presenten no és una moció de reprovació del 
cos dels Mossos d’Esquadra. Diu que, tant el grup municipal del PSC com el propi 
partit del PSC, tenen un alt concepte de la policia catalana. Diu que és una policia 
pròpia sobre la que el govern de Catalunya té plenes competències, és una policia 
avançada pel que fa als mitjans tecnològics i d’investigació, que té agents molt ben 
preparats i amb una Escola de Policia de reconegut prestigi internacional. 
 
Diu que la moció està feta per impedir que comportaments inadequats, desafortunats o 
que una extralimitació per sobre de les funcions que hauria d’exercir una policia 



democràtica com són els Mossos d’Esquadra, enterboleixin la imatge d’aquest cos. 
Per tant, insisteix en que la moció no reprova el cos de Mossos d’Esquadra sinó que 
reprova l’actuació concreta d’un operatiu que va ser desproporcionat i que es va 
extralimitar.  
 
Diu que no volen que això passi a Manresa. Comenta que els fets que van provocar 
aquesta actuació eren d’abast nacional perquè es van produir manifestacions molt 
semblants a 50 indrets del país, però en  cap altre lloc va passar el que aquí. És per 
això que creuen que el desplegament va ser desproporcionat i que s’hauria pogut 
desenvolupar d’una forma més civilitzada, ja que la policia té la missió de preservar 
l’ordre públic i no pas alterar-lo, tot i que a vegades –per sort, poques- succeeixen 
coses com aquesta. 
 
Diu que per al PSC, el més essencial de la seva moció no és fer un reportatge 
periodístic, com pensa que està proposant la CUP amb la seva esmena d’addició en 
tant que volen incloure dos punts més als atesos. Diu que, independentment de que 
aquests dos punts siguin certs o no, la intenció de la moció que presenten no és relatar 
amb detall el què va passar sinó reprovar l’actuació en concret que es va produir i, 
sobretot, el segon acord en el qual es demana a la Conselleria d’Interior que ordeni 
una investigació i es depurin responsabilitats entre els comandaments que la van 
ordenar.  
 
En canvi, diu que accepten l’esmena de CiU per dos motius: en primer lloc, perquè no 
modifica els acords i millora el redactat i, en segon lloc, perquè el PSC sempre ha 
estat a favor dels plantejaments de qualsevol grup sempre que reconeguin 
honestament uns fets. Saben que a vegades és difícil per un partit que està al 
capdavant del govern municipal que el seu mateix partit governi a la Generalitat i, per 
això, donen molt valor al reconeixement que ha fet CiU de que el que va passar a 
Manresa mereix la reprovació, així com la obertura d’una investigació i la depuració de 
responsabilitats. 
 
Pels motius que ha assenyalat, el senyor José Luis Irujo diu que el seu grup votarà a 
favor de l’esmena de CiU, però no a la de la CUP. Pensa que es podrien posar molts 
més atesos del que hi ha, però considera que l’important són els acords i donar suport 
a la reprovació. A més a més, respecte la moció de la CUP, diu que el seu grup no 
està d’acord amb prejutjar actuacions personals amb noms i cognoms de responsables 
-ja siguin policials o d’un altre àmbit- i precisament per això ordenen que es faci una 
investigació. Considera que el que estan fent és prejutjar l’actuació d’un comandament 
i diu que no estan en disposició de saber si aquesta persona era la que comandava en 
aquell moment o no. Assenyala que no els agrada aquest estil i que és un altre dels 
motius pels quals no votaran a favor de l’esmena de la CUP. 
 
 
La senyora Olga Sánchez, regidora delegada de Segur etat Ciutadana, explica que 
en seu dia ja van manifestar la seva perplexitat davant la informació que els va arribar 
sobre com van anar els fets del passat dia 12 de febrer.  
 
Així doncs, la primera cosa que varen fer va ser parlar amb les diferents parts per 
obtenir més informació. Diu que primer van parlar amb els comandaments de la 
Policia. Ressalta que entre la Policia Local i l’ABP del Bages dels Mossos d’Esquadra 
la comunicació sempre ha estat molt fluïda i, fins ara, estan satisfets del nivell de 
coordinació de les prefectures. Precisament per això els va sorprendre la reacció. A 
més a més, informa que també van parlar amb la Direcció General de la Policia. És per 
aquest motiu que han presentat una esmena a la proposició, tot i que sembli que entrin 
en el terreny de les contradiccions. 



 
Diu que el seu grup municipal també té un alt concepte de la policia catalana i, en 
quant a Manresa, estan satisfets perquè han treballat -i esperen continuar treballant- 
de forma coordinada. Assenyala que el que reivindiquen és una comunicació fluïda 
entre els cossos policials i entre les administracions. També reivindiquen el model de 
policia que es garanteix des del govern de la Generalitat, en el que la seguretat pública 
i d’esdeveniments de masses ha de partir del principi de la mínima intervenció amb 
mitjans violents, d’acord amb l’obligació legal de proporcionalitat, oportunitat i 
congruència pel que fa a l’acció policial. 
 
Diu que amb les converses que han tingut han optat pel diàleg, que entenen que és el 
que al final recull la moció del PSC. Com a govern, la feina que tenen en temes de 
seguretat parteix de garantir els drets i les llibertats i, per això, sempre defensaran 
aquest model davant de qualsevol manifestació o protesta que garanteixi el respecte 
mutu entre les parts i l’entorn, prescindint de si comparteixen o no la protesta. Diu que 
si aquest no ha estat el context, aleshores s’ha d’explicar, i si no estan convençuts se 
n’haurà de parlar perquè ho expliquin i d’aquí que, avui, el govern municipal vulgui fer 
un pas més enllà. 
 
Insisteix en que el diàleg és essencial a nivell policial perquè s’ha de treballar amb 
previsió. Diu que la previsió és l’avançament del que a posteriori pot ser un risc. Està 
convençuda de que si prèviament hi hagués hagut diàleg segurament no hi haguessin 
hagut conseqüències per a tercers que no formaven part de la protesta. Creu que el 
diàleg és imprescindible perquè a vegades ajuda a canalitzar indignacions. Consideren 
que cal predicar amb l’exemple i diu que en altres situacions viscudes per aquest equip 
de govern, com per la Festa Major o en acampades que hi ha hagut recentment, s’ha 
pogut conviure pacíficament. Així doncs, diu que han fet aquest pas per donar exemple 
i avui ho tornaran a fer perquè els preocupa el que pugui passar en el futur. Manifesta 
que estan oberts al diàleg. 
 
Finalment, comenta que han presentat l’esmena per demanar amb contundència una 
comunicació fluïda, que és el que es tenia i el que esperen tenir. Però, sobretot, diu 
que el que volen és reprovar la intervenció que van fer els agents de l’ordre públic, no 
pas de tot el cos de Mossos d’Esquadra i encara menys el d’aquesta ciutat. 
 
Pel que fa a la segon punt de l’esmena que han proposat, la senyora Olga Sánchez 
diu que el seu grup entén que per defensar una causa no es podia donar per bo tot el 
que deia el paràgraf de la moció i, per tant, s’estarien vulnerant uns drets, cosa que no 
seria coherent amb la responsabilitat que tenen. 
 
 
El senyor Jordi Masdeu, portaveu del Grup Municipal  de la CUP, explica que han 
presentat una esmena d’addició perquè volien aportar coses que no estaven a la 
moció. Explica que si haguessin volgut formar part de la mateixa moció n’haurien 
parlat amb el PSC, però diu que no ho han fet així i han presentat l’esmena perquè 
segurament no s’haurien posat d’acord. No entén el malestar en esmenar una moció 
quan ho fan contínuament i quan saben que segurament no s’haurien entès. La CUP 
entén que, si es tractava de reprovar una actuació, estava bé aportar més elements 
reprovatoris i per això volien afegir 3 coses: 
 

- Que després dels fets, a un company li van agafar la càmera i a un altre el 
mòbil. Creuen que això és important perquè s’hi veu una voluntat d’ocultar els 
fets. 

- Creuen que les manifestacions públiques fetes en programes de televisió 
publiques on ningú té obligació de manifestar opinions personals són de domini 



públic i, per tant, ells les poden utilitzar. Per això, quan es diu en un programa 
de televisió que resistir-se no és pacífic, ells creuen que és molt significatiu i en 
la interpretació que fan ho poden relacionar amb els fets que es van produir, on 
el que va fer la gent va ser resistir-se i en cap cas atacar. 

- Finalment, volien deixar constància de que la majoria d’agents no duien 
identificatiu. 

 
Assenyala que aquests són els motius que els ha portat a presentar l’esmena i diu que 
si la gent de la CTS, que han comparegut avui en aquest Ple, no han volgut donar més 
importància a aquest tema, la CUP tampoc ho farà perquè creuen que l’important és la 
reducció de les tarifes. Esperen que el que va passar el passat 12 de febrer no es torni 
a repetir i diu que ells continuaran actuant com ho han fet fins ara, sense impedir el 
funcionament normal de l’estació ni dels trens que hi circulen. 
 
Finalment, el senyor Jordi Masdeu diu que la CUP votarà a favor de l’esmena que ells 
han presentat. 
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP, manifesta que al 
seu grup municipal els preocupa el que estan veient. No entenen com pot ser que una 
actuació policial provoqui una moció de reprovació amb esmena i contraesmena.  
 
Suposa que els regidors hauran vist els vídeos d’aquella actuació que s’han penjat a la 
xarxa. Troba que el model de policia que tenim és adequat perquè, a part de la 
denúncia verbal d’agafar un mòbil i una càmera, si hi hagués hagut alguna lesió es 
tindrien les denúncies acreditades amb informes mèdics i, en canvi, no hi ha res d’això.  
 
Amb això no està traient legitimitat a la queixa sobre una acció policial, però no 
entenen ni comparteixen que es faci una reprovació del cos de Mossos d’Esquadra, i 
encara menys dels pobres agents que complien les ordres que rebien. Entenen que 
l’Ajuntament de Manresa manifesti preocupació per una acció puntual i que demani 
explicacions a la Conselleria d’Interior, però no pas que es reprovi el cos de Mossos 
d’Esquadra per una actuació i que es posi en el mateix sac de l’actuació que es va 
produir durant la Festa Major de l’any 2012. No entén què té a veure una Festa Major 
amb una reivindicació a l’estació de la RENFE. Pensa que són ganes de protagonisme 
per part d’alguns col·lectius i ciutadans, cosa que troba legítim perquè cadascú pot fer 
el que cregui convenient, però no comparteix que es digui que l’actuació és 
desproporcionada. Diu que ha vist dos vídeos de dos mitjans diferents i el que ha 
pogut veure és que hi ha un forcejament entre un que pacíficament s’hi resisteix i és 
arrossegat. Diu que no té la formació policial ni de seguretat suficient per determinar si 
era necessari fer el desallotjament i creu que cap altre regidor tampoc la té. Ressalta 
que no hi ha cap comunicat mèdic i diu que està convençut que si hagués hagut 
alguna lesió hi hauria hagut la corresponent denúncia. 
 
Per tant, entenen que hi puguin haver manifestacions de preocupació pels fets 
succeïts. També entenen que es qüestionin els motius que expliquen que s’enviessin 
els antiavalots a una manifestació pacífica d’un centenar de persones a la RENFE. Ara 
bé, diu que no entenen l’acció de reprovar el cos dels Mossos d’Esquadra ni tampoc 
que, per intentar suavitzar-ho, es reprovin els pobres agents que l’únic que feien era 
complir ordres. És per això que diu que no recolzaran cap de les dues esmenes ni 
tampoc la proposta. 
 
 
El senyor Sebastià Llort, president del Grup Munici pal de PxC, manifesta que el 
seu partit està en contra de que hi hagin actuacions fora de lloc o amb contundència 



sense necessitat. Amb tot, diu que s’abstindran perquè no tenen suficient informació 
per part del Mossos d’Esquadra. 
 
Comenta que tant la Policia Local com els Mossos d’Esquadra són la policia que es té 
a Catalunya en l’àmbit local i en l’àmbit català. Malauradament, la policia és 
necessària, potser d’aquí a uns anys no farà falta però actualment, sí. Apunta que hi 
ha alguns col·lectius i alguns partits que sempre denuncien els Mossos o la Policia 
Local, i creu que també podrien denunciar altres coses com les pintades i els adhesius 
que tothom pot veure a molts llocs de la ciutat i que es manifesten en contra de la 
policia i els mossos. Així doncs, creu que el que s’ha dit sobre que tothom està content 
amb la policia no és veritat, perquè per alguna gent són assassins i no fan la feina ben 
feta. Sigui com sigui, PxC està totalment a favor d’aquests cossos policials pel seu 
comportament. Suposa que aquesta gent que opina d’aquesta manera no deu avisar la 
policia quan es troben en un problema. 
 
 
La senyora Mireia Estefanell, regidora del Grup Mun icipal d’ERC, diu que el seu 
grup vol destacar el rebuig a la desproporcionada actuació en el desallotjament d’uns 
ciutadans que pacíficament manifestaven el seu rebuig a l’augment de les tarifes i que 
exercien el seu dret democràtic de manifestació. ERC no troba cap justificació a 
aquesta actuació i, de fet, no han rebut cap explicació formal respecte a aquesta. 
Volen puntualitzar que el seu rebuig és a aquesta actuació concreta i no volen que 
s’utilitzi ni aquesta, ni altres actuacions policials desmesurades recents, per 
criminalitzar i desprestigiar el cos dels Mossos d’Esquadra. Diu que el que exigeixen 
és que es prenguin mesures contra els agents o els comandaments que s’extralimitin 
en les seves funcions, que s’obri una investigació i es depurin les responsabilitats 
oportunes.  Per això, diu que ERC votarà a favor de l’esmena de CiU. 
 
 
El senyor José Luis Irujo, president del Grup Munic ipal Socialista, diu que en una 
societat democràtica, res ni ningú pot escapar-se del control democràtic de les 
institucions democràtiques. A tall d’exemple, diu que fa un moment en aquest mateix 
Ple s’ha parlat d’atacs judicials, de forma que ni la mateixa judicatura, ni tampoc les 
institucions sanitàries, ni la policia, etc. s’escapen d’aquest control i diu que, fins que 
no es demostri el contrari, aquest Ple és una institució democràtica. 
 
Assenyala que ell no és tècnic policial però com a representant polític, legítim i 
democràtic, pot manifestar el seu neguit i exigir saber què ha passat amb 
comportaments inadequats i desproporcionats. 
 
Pensa que no són necessàries les lesions per avaluar si una actuació ha estat correcta 
o no. Diu que encara que un policia no causi lesions però insulta a un ciutadà, està 
tenint un mal comportament. Per tant, les lesions no sempre són prova de que hi ha 
hagut una actuació policial deficient. 
 
Diu que amb aquesta moció no es reprova el cos dels Mossos i per això han acceptat 
l’esmena de CiU, perquè en aquesta això es precisava encara més. Manifesta que en 
la seva primera intervenció ha posat especial èmfasi en remarcar que el PSC català té 
un alt concepte dels Mossos d’Esquadra que han contribuït, en la mesura de les seves 
possibilitats, a construir aquest país. Diu que el PSC no té cap mena d’hostilitat o 
animadversió cap els cossos policials, més aviat a l’inrevés, doncs moltes vegades els 
han acusat per haver defensat les actuacions democràtiques dels cossos policials.  
 
 



La senyora Olga Sánchez, regidora delegada de Segur etat Ciutadana, aclareix al 
senyor Xavier Javaloyes que el que estan reivindicant és sobretot la comunicació. Diu 
que es queixen perquè no hi ha hagut comunicació prèvia i, per això, a contracor han 
fet l’esmena, perquè diu que no és el que els hauria agradat fer. 
 
Tal i com ha dit el senyor José Luis Irujo, es fa referència a la intervenció dels agents 
de l’ordre públic, no pas del cos de Mossos d’Esquadra que, evidentment, el seu grup 
avala perquè forma part de la Policia de Catalunya, en la qual també s’integren les 
policies locals. 
 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet a votació l’esmena d’addició 
del GMCUP a la proposició 7.12 del GMPSC, i el Ple la rebutja per 19 vots 
negatius (11 GMCiU, 4 GMPSC, 2 GMPP i 2 GMPxC), 3 a bstencions (3 GMERC) i 1 
vot afirmatiu (1 GMCUP). 
 
 
A continuació, l’alcalde sotmet a votació l’esmena del GMCiU a la proposició 
7.12 del GMPSC,  i el Ple l’aprova per 18 vots afir matius (11 GMCiU, 4 GMPSC i 3 
GMERC), 3 vots negatius (2 GMPP i 1 GMCUP) i 2 abst encions (2 GMPxC) i, per 
tant, es declara acordat el següent:  
 
“El passat dia 12 de febrer, a l’Estació del Nord de Renfe, un grup de manresanes i 
manresans convocats per la Coordinadora per la transformació social contra el 
capitalisme i el patriarcat del Bages (Acció Lila, Arran, Ateneu La Sèquia, CNT, CUP, 
Endavant, PAHC) van fer una acció reivindicativa i pacífica en contra de la puja del 
preu del transport públic. 
 
No era una acció aïllada. A Manresa, ja s’havien fet altres dues accions similars sense 
que s’haguessin produït incidents greus (tan sols la identificació de dues persones en 
la primera de les esmentades convocatòries). 
 
Així mateix, el mateix dia 12, a la mateixa hora, es van produir fins a mig centenar 
d’accions similars en el marc de la mateixa convocatòria contra l’augment de preus del 
transport públic. Accions que, en altres ciutats catalanes, van significar fins i tot 
repercussions molts més greus de les que finalment es van produir a Manresa com ara 
la interrupció del servei de Metro durant més d’una hora en un horari de màxima 
afluència de viatgers. 
 
A Manresa l’actuació policial va ser molt més rotunda que enlloc més. Un 
desplegament desproporcionat d’efectius dels Mossos d’Esquadra, amb especial 
presència de membres antiavalots, va concloure amb un desallotjament forçat. 
 
Un desplegament desproporcionat que, d’altra banda, ja té un altre antecedent a la 
ciutat de Manresa en el desallotjament de joves de Manresa en el final de la celebració 
de la Festa Major de Manresa 2012. 
 
És per tot això que proposen al Ple de la Corporació l’adopció de següents, 
 
ACORDS: 
 

1. L’Ajuntament de Manresa reprova la intervenció dels agents d’ordre públic del 
cos dels Mossos d’Esquadra el passat dia 12 de febrer amb motiu del 
desallotjament de l’Estació de la Renfe de Manresa on s’havien concentrat un 
centenar de manifestants. 



 
2. L’Ajuntament de Manresa trametrà aquesta reprovació al Conseller d’Interior de 

la Generalitat de Catalunya, amb la petició expressa que ordeni la investigació 
d’uns fets que només es van produir a Manresa tot i que la protesta es feia a 
molts altres llocs de Catalunya; i que se’n depurin responsabilitats entre el 
comandaments que la van ordenar aconseguint l’efecte contrari al de garantir 
l’ordre.” 

 


